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János evangéliuma 11. rész 25-26. verse: „Jézus ekkor ezt mondta neki: Én vagyok a feltámadás és az élet, 

aki hisz énbennem, ha meghal is, él; és aki él, és hisz énbennem, az nem hal meg soha. Hiszed-e ezt?” 

 

Kedves Testvéreim! 

 

Az egyik legdrámaibb újszövetségi történet az, ami előttünk van. Benne van az a feszültség, hogy Jézust 

meg akarták kövezni Jeruzsálemben, és nem lehetett tudni, hogy nem akarják-e ezt megtenni megint. Benne 

van az a fájdalom, hogy Jézus egy számára kedves embert veszített el, és amikor megállt a sír előtt, akkor 

sírva fakadt. Benne van a család fájdalma, amit csak tovább erősít az a tény, hogy sokan még messzebbről 

is eljöttek, hogy vigasztalják őket. Ugyanakkor benne van a lemondás, a beletörődés, hogy Lázár meghalt és 

ezen változtatni nem lehet. Végül pedig ott van egy nagyon erős érzés, a csalódottság, hiszen Jézus nem jött 

el időben, és ha ott lett volna, akkor még meg tudta volna gyógyítani a barátját, Mária és Márta testvérét. 

Drámai ez a történetrészlet, hiszen ez a két mondat, amit minden egyes temetésen áldásként el szoktunk 

mondani, ez akkor hangzik el, amikor még Lázár a sírban van. Még nem történt meg a csoda. Még nem élték 

át azt a hatalmat, amely képes a halálból is kihozni valakit. Itt még csak egy kijelentés van Jézus részéről: 

„én vagyok a feltámadás és az élet”. 

Kedves Testvéreim! Amíg ezen a földön élünk, bár sokszor sokféleképpen megtapasztaljuk a mi Urunk 

hatalmát, mégis ugyanabban az állapotban vagyunk, mint Márta, amikor Jézushoz odaért. Ismerjük Megvál-

tónk hatalmát. Tudjuk, hogy olyan csodákat tett és tesz, amit mi nem tudunk megmagyarázni. Tudjuk, hogy 

valóban az övé minden hatalom a mennyen és a földön. De még nem lett mindenki előtt nyilvánvalóvá. 

Ez az egész vírushelyzet ezt erősíti bennünk. Eltelt most már csaknem egy év a kirobbanása óta, és folya-

matos lelki megterheltségben élünk. Érezhetjük azt, hogy sok mindennél rezeg a léc, hogy életben marad-e, 

vagy sok mindenről gondoljuk úgy, hogy már el is halt. Vajon életben maradnak-e az osztályközösségek? 

Vajon életben maradnak-e azok a baráti kötelékek, amik most a távolságtartás szabályai miatt csak virtuáli-

san élnek? Vajon a családok összetartozása megmarad-e? Vajon életben maradnak-e a gyülekezeti közössé-

gek, ahol még mindig nem indult újra az élet? 

Sokféle kérdés, ami bennünk van. Mi is itt állunk Jézus előtt, és úgy érezzük, hogy gyászunk van. Sok 

mindent elveszítettünk, ami fontos nekünk. Sok minden elhalt, ami a lelkünket erősítette. Minden egyes 

kiscsoportos alkalmunk előtt szoktunk tartani egy olyan kört, amikor mindenki elmondhatja, hogy hogyan 

érzi magát, hogy milyen állapotban van a lelke. Ki kell mondanom ezek alapján, hogy mi is, akik Krisztus 

közelében vagyunk, mi is sok mindennel küzdünk. Mi is sok mindenben csalódtunk. Már abban reményked-

tünk, hogy kifelé megyünk ebből az egészből, és most azt mondják, hogy jöhet egy harmadik hullám. Hát 

nem volt elég? Hát hol van Jézus? Mi is talán ugyanazt mondjuk, amit Mária elmondott: „Uram, ha itt lettél 

volna”, akkor ez nem történt volna meg. 

Jézus erre pedig így válaszol: „én vagyok a feltámadás és az élet”. Ahol Krisztus van, ott feltámadás van. 

Ahol Krisztus van, ott, ami meghalt, ami elpusztult, az is új életre kel. Ez az egyik legfontosabb kijelentése 

Jézusnak magáról. Történjen bármi, akkor is Krisztussal ott van az új életnek a lehetősége. Csakhogy egy 

nagyon fájdalmas tényt mi nem vagyunk hajlandóak elfogadni. Feltámadás nincsen halál nélkül. Új élet 

nincsen anélkül, hogy az első élet véget ne ért volna. 

Ez pedig mindenre nézve igaz. Igaz a testi életünkre is. El fog jönni a fizikai elmúlás, de ezt követően 

lesz majd feltámadás. Igaz ez a lelki életünkre is. Meg kell történnie annak a mélypontnak, amiben úgy 

érzem, hogy innen már nincsen tovább. El kell érnem ugyanazt a mélységet, mint a tékozló fiúnak is, hogy 

amiben benne vagyok, annak nincsen semmi értelme. Az az út végetért. De hiszem, hogy Krisztushoz térve 

új életet kapok. Jézusnak ez a kijelentése ebben a formában igaz minden másra nézve is. A globális világ 

életére is. Amíg ragaszkodunk a korábbi életünkhöz, amíg ragaszkodunk ahhoz, hogy minden rendeződjön 

vissza olyanná, mint volt, addig nem ismertük fel, hogy Krisztusban nem lesz új élet, amíg az előző véget 

nem ért. Ez ugyanaz a fájdalom, mint amit átélt Mária, Márta és a többiek, ott Lázár sírjánál. 

Mi viszont ebben a fájdalmas helyzetben meghalljuk Jézus szavát: „én vagyok a feltámadás és az élet”. 

Mondjuk ki bátran: van új élet! Van megújulás, van újraindulás Krisztusban. Ő maga az élet. Aki Őbenne 

hisz, az életben hisz. Nem, nem abban az életben, ami most körülvesz bennünket, hanem az igazi, az örökké 

megmaradó életben. Ebből pedig fakad az is, hogy hisszük azt a megújító erőt, amelyik a földi körülmények 

között is elhozza a feltámadást. 
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Az olyan ember, aki ezt teljes hittel és bizalommal a szívébe zárja, arra nézve igaz lesz Jézus szavainak a 

folytatása. „Aki hisz énbennem, ha meghal is él”. Mondhatnám úgy is, hogy aki hisz Krisztusban, azon nem 

fog a halál. Mennyire erőteljes ígéret ez, és mennyire fontos ez ebben az időszakban, amikor a betegség és a 

halál vesz körül bennünket. Aki hisz Jézusban, ha meghal is él. Ez pedig azt is sejteti velünk, hogy az átmenet 

nem olyan éles, mint azt mi gondoljuk. 

Van egy animációs film, a Jégkorszak, aminek az egyik részében az ott szereplő motkány, ami egy kitalált 

lény, egy kardfogú mókus, éppen halálközeli helyzetbe jut. Ebben az állapotában pedig halad a földi életből 

a mókus mennyország felé. Ott van egy kerítés, ami kinyílik előtte, óriási fény, és egy hatalmas makk várja 

odaát. Egyszerűen csak be kell sétálnia oda, és eléri azt a boldogságot, ami a földi körülmények között soha 

nem lehet az övé. 

Tudom, hogy ez az animációs film is csak a képzelet szüleménye. Tudom, hogy mi a földi kereteink 

között nem tudunk másban gondolkodni, mint földi képekben. Mégis Jézus szavait komolyan véve ki kell 

mondanunk, hogy az átmenet Krisztussal együtt nem lehet éles átmenet. Nem arról van szó, hogy történik 

majd valami szakadás, valami összeomlás, hanem aki hisz Jézusban, ha meghal is él. Folytatódik a mennyei 

létben tovább mindaz, amit Krisztussal már a földön is megélhettünk. Amikor a Golgotán ott van Jézus 

mellett a lator, és meglátja, hogy Megváltónk ártatlanul szenved, akkor azt mondja neki a mi Urunk, hogy 

„még ma velem leszel a paradicsomban”. Ahogyan ott a két kereszt egymás mellett állt, ahogyan a látás 

ebben a latorban kialakult, úgy folytatódott ez a közösség a halált követően is. 

Gondoljuk csak végig, Kedves Testvéreim, hogyha Urunk annak a latornak azt mondta, hogy még ma 

vele lesz a paradicsomban, akkor ránk nem vonatkozna az ígéret? Akkor mi a halálunkat követően, nem 

lehetnénk azonnal a mennyországban Krisztussal? „Aki hisz énbennem, ha meghal is él”. Vagyis aki hisz 

Őbenne, testileg meghal ugyan, de lelkileg él örökké. 

Krisztus Urunk kijelentésének ugyanis van egy nagyon fontos folytatása: „aki él, és hisz énbennem, az 

nem hal meg soha”. Soha. Itt Jézus nem arra gondolt, hogy testileg nem hal meg soha, hiszen még az ő földi 

testének is meg kellett halnia, hogy feltámadhasson. Valami egészen másról, szebbről és teljesebbről van itt 

szó. A lelkünk nem hal meg soha. Mondhatom, hogy ami a lényeg, az örökké élni fog. 

Gondoljuk csak végig, hogy amikor valakire ránézünk, akkor mi alapján hozunk értékítéletet? Az első 

benyomás, az első tapasztalatok alapján. Az első benyomásainkban pedig nem csak a külső van benne, ha-

nem benne van a másiknak a lelke is. Belenézünk a szemébe és megállapítjuk, hogy jó érzés ez, vagy éppen 

taszító. Van ugyanis egy olyan érzékelőnk, ami megengedi, hogy olyan dolgokat is lássunk, ami nincsen a 

szemünk előtt. Mondjuk is, hogy a szem a lélek tükre. Ha zavart látunk, ha sötétet látunk, ha hidegséget 

látunk, akkor tudjuk, hogy valami nincsen rendben. Viszont ha derűt látunk, nyíltságot látunk, akkor tudjuk, 

hogy nincsen semmi baj. 

Ez a belső lényeg, a lelkünk az, ami nem öregszik. Nem fog rajta az idő. A külső keret, a testünk meg-

öregszik. Ahogyan mondjuk is, hogy ez a porsátor majd egyszer összeomlik. Viszont a lélek Krisztussal 

együtt soha meg nem hal. 

A kérdést természetesen feltehetnénk, hogy ez miért olyan nagy szám? Mindenkinek a lelke megmarad a 

halála után, akkor miért foglalkozunk ezzel? Azért, mert a Jelenések könyve ír egy második halálról. Arról, 

amiben a lélek is meghal. Viszont ír egy ígéretről is, ami egybecseng azzal, amit itt Jézus elmond: „Légy hű 

mindhalálig, és neked adom az élet koronáját. Akinek van füle, hallja meg, amit a Lélek mond a gyülekeze-

teknek! Aki győz, annak nem árt a második halál”. (Jelenések könyve 2. rész 10b-11. verse) „Aki él és hisz 

énbennem, az nem hal meg soha”. 

Milyen óriási ígéret ez. Aki itt a földön él, és hisz Jézus Krisztusban, az nem hal meg soha. Annak a lelke 

örökké él, a teste pedig feltámad majd az utolsó napon. Ezek után már csak azt a kérdést kell feltennünk 

magunknak, amit Jézus is feltett Mártának: „Hiszed-e ezt”? 

Ámen! 


